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Pensionärsrådets möte  
den 17 augusti 2015 

 

Ledamöter  

Gunnar Sandell, ordförande PRO Tallkrogen-Gubbängen 

Stig Åström, vice ordförande SPF Farsta 

Inger Sjöberg  PRO Farsta centrum 

Susanne Watthiersson PRO Hökarängen 

  

Tjänstgörande ersättare  

Christina Johansson SPF Farsta 

  

Ersättare  

Bror Palmäng PRO Sköndal 

Gun-Britt Dahlberg PRO Farsta Strand 

Sven Engström PRO Farsta centrum 

  

Förhinder  

Sonja Wenström, ledamot SPF Sköndal 

Ove Svensson, ersättare SPF Sköndal 

  

Tjänstemän  

Per-Ove Mattsson avdelningschef beställare 

Barbara Bernhardsson §§ 1-2 verksamhetsuppföljare 

Pia Sundqvist nämndsekreterare 
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Ordförande Vice ordförande 
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§ 1  Godkännande av dagordningen, val av justerare, 

anmälan av protokollet från förra mötet 

Dagordningen godkändes. Protokollet justeras av ordföranden 

och vice ordföranden onsdag 19 augusti 

 

Protokollet från rådets möte den 1 juni 2015 anmäldes och lades 

till handlingarna. 

 

§ 2  Dagens gäst: Barbara Bernhardsson, verksamhets-

uppföljare 

Förvaltningens ansvariga för verksamhetsuppföljningar inom 

äldreomsorgen, Barbara Bernhardsson, berättade om processen 

att årligen följa upp både kommunala, privata och entreprenad-

drivna enheter. Uppföljningarna omfattar både hemtjänst, vård- 

och omsorgsboenden och servicehus samt dagverksamhet. De 

görs utifrån en mall som äldreförvaltningen har utarbetat. Vid 

uppföljningar av vård- och omsorgsboenden deltar även 

medicinskt ansvarig sjuksköterska, MAS, och medicinskt 

ansvarig för rehabilitering, MAR, eftersom de uppföljningarna 

även omfattar insatser enligt hälso- och sjukvårdslagen, HSL, och 

rehabiliterande åtgärder. 

 

På frågor från rådet om hur man följer upp att den enskilda 

personen får bra vård och omsorg påminde Barbara om att 

uppföljningar ju görs på flera olika nivåer. Hennes uppföljningar 

gäller främst enhetsnivå men omfattar även granskning av 

dokument på individnivå. Dessutom följer biståndshandläggare 

kontinuerligt upp att varje individ får vård och omsorg enligt de 

biståndsbeslut som har fattats. 

 

Ordföranden Gunnar Sandell undrade hur resultat och 

iakttagelser tas tillvara i staden centralt, till exempel i samband 

med de utredningar som just nu pågår. Barbara svarade att alla 

uppföljningar lämnas till äldreförvaltningen, och att de 

åtgärdsplaner hon begär in också leder till förbättringar. Numera 

behöver knappast några åtgärdsplaner begäras in eftersom 

verksamheterna kontinuerligt har förbättrats med hjälp av tidigare 

års uppföljningar. 
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Barbara berättade också om den uppsökande verksamhet som 

sedan 2008 har bedrivits för invånare som är 75 år eller äldre och 

som inte redan har kontakt med förvaltningen via hemtjänst eller 

andra biståndsbeslutade insatser inom äldreomsorgen. 

Verksamheten riktades inledningsvis till invånare som är 80 år 

eller äldre, men just nu kontaktas de som fyller 75 i år. Det är 

mycket hög svarsfrekvens på de informationsbrev som skickas ut, 

och som erbjuder antingen hembesök eller deltagande vid 

informationsträffar. Nästa träff hålls på Tuben i mitten av 

september, och redan har cirka 35 seniorer anmält sig till den. 

 

På fråga från ordföranden om generella iakttagelser under 

uppsökeriet svarade Barbara att många inte känner till den övriga 

stödverksamhet och den mängd aktiviteter som finns att tillgå, 

utöver den biståndsbeslutade omsorgen. De som söks upp nu är i 

allmänhet pigga och har inte behov av  hemtjänst eller boende, 

men det kan exempelvis vara tryggt att känna till att 

Trygghetsjouren finns, att man kan vända sig dit i akuta lägen. 

 

Rådet tackade Barbara för intressant och klargörande information. 

 

§ 3  Lägesrapport om Edö 

Avdelningschef och tillförordnade stadsdelsdirektören Per-Ove 

Mattsson redogjorde för vad förvaltningen har gjort efter det att 

kommunstyrelsen den 17 juni återremitterade ärendet om Edös 

framtid till stadsdelsnämnden, och nämnden vid ett extra 

sammanträde den 18 juni uppdrog åt förvaltningen att utreda 

olika alternativ för ombyggnad och omstrukturering av vård- och 

omsorgsboendet och servicehuset. (Med utgångspunkt från 

nuvarande och framtida behov av olika vårdformer har 

förvaltningen tidigare rekommenderat nämnden att avveckla 

servicehuset och bygga ut vård- och omsorgsboendet. Vid sitt 

sammanträde den 23 april beslutade nämnden tvärtom att 

rekommendera kommunstyrelsens ekonomiutskott att godkänna 

en avveckling av vård- och omsorgsboendet och en utbyggnad av 

servicehuset. Ekonomiutskottet konstaterade att servicehusplatser 

redan står tomma och att behovet minskar. Utskottet godkände 

därför inte nämndens förslag utan återremitterade alltså ärendet, 



Farsta stadsdelsnämnd 

Pensionärsrådet 

Protokoll 

2015-08-17 

Sida 4 (7)  

 

 

 

Justerarnas signaturer 

 

med inriktningen att Edö vård- och omsorgsboende även i 

fortsättningen ska vara en väsentlig resurs när det gäller att täcka 

behovet av sådana platser i regionen.) 

 

Per-Ove berättade att förvaltningen hos den kommunala 

fastighetsförvaltaren Micasa, enligt nämndens nya beslut, har 

beställt en utredning av tre olika scenarier: nämndens 

rekommendation, förvaltningens förslag och ett tredje alternativ 

där både servicehus och vård- och omsorgsboende finns kvar 

men bantas. Micasas uppdrag gäller framför allt byggnaderna, 

vad som är möjligt att åstadkomma och hur. Under tiden utreder 

förvaltningen tillsammans med äldreförvaltningen övriga 

kostnader för olika alternativ och vilken lösning som bäst 

motsvarar behoven på kort och lång sikt. Resultatet av 

utredningarna beräknas kunna presenteras för nämnden i oktober 

eller november, i ett inriktningsärende. 

 

Tillståndet på Edö just nu är inte det allra bästa, med det vakuum 

som har uppstått för både personal och boende i väntan på beslut 

om vad som ska hända. Viktiga nyckelpersoner bland personalen 

slutar och det är mycket svårt att rekrytera ny personal när 

framtiden är så oviss. Just detta oroar rådet särskilt, även om 

förvaltningen gör allt för att bibehålla kvaliteten i verksamheten. 

 

Gunnar Sandell påpekade att situationen kompliceras ytterligare 

av att utredningen om hur stadens äldreboenden ska se ut på sikt 

inte är klar än, och inte kommer att vara det innan nämnden ska 

ta ställning till Edö. Per-Ove konstaterade att oavsett vad 

utredningen kommer fram till så kommer det att finnas ett fortsatt 

stort behov av vård- och omsorgsboendeplatser, och det höll 

Gunnar med om. Gunnar menade dessutom att behovet nog till 

och med är större än vad som framgår av stadens äldreboende-

plan. Christina Johansson frågade sig hur nämnden har motiverat 

sitt ställningstagande. 

 

Rådet konstaterade avslutningsvis att man delar förvaltningens 

oro när det gäller Edö, och att man får återkomma till frågan när 

Micasas och de båda förvaltningarnas utredningar är klara. 
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§ 4  Ärenden till nämndsammanträdet den 27 augusti 

Ärende nr 4: Avvecklingskostnader för Farsta vård- och 

omsorgsboende – svar på skrivelse från S, MP och V 

Rådet uttryckte förvåning över att det blir så stora avvecklings-

kostnader och menade att det borde gå att erbjuda personal jobb 

vid andra boenden. Micasa och Familjebostäder drar nytta av 

avvecklingen – hur mycket av kostnaden ska då drabba stadsdels-

nämnden, undrade rådet. 

 

Ärende nr 5: Försöksverksamhet i Fagersjö augusti-december 2015 

Per-Ove Mattsson berättade att ärendet kommer att diskuteras vid 

demokratirådets möte imorgon innan det färdigställs och offentlig-

görs. Det beskriver den försöksverksamhet med utökad 

samhällsservice och för ökat boendeengagemang som ska inledas i 

Fagersjö. Startskottet blir Fagersjödagen som anordnas nu på 

lördag och där nämnd och förvaltning kommer att delta. 

 

Gunnar Sandell underströk att man behöver fundera på hur alla 

idéer och förslag från boende kan sorteras, att utgångspunkterna 

och vad som kan genomföras måste vara tydligt från början för att 

undvika besvikelse. Sven Engström poängterade att kontinuerliga 

återkopplingar är viktigt. 

 

Ärende nr 8: Ekonomisk månadsrapport juli 2015 

Rådet tyckte att det var mycket bra att man hade fått rapporten 

(vars innehåll vanligen inte kan vara klart förrän efter rådets 

sammanträden). Dock är siffrorna tråkiga, framför allt för äldre-

omsorgen. Läget är inte unikt för Farsta, många nämnder har 

underskott inom äldreomsorgen, något som tyder på att systemet 

är felaktigt. Detta tittar nu en av de centralt tillsatta utredningarna 

på. Det är också viktigt att nämnden redovisar åtgärder, till 

exempel begäran om tilläggsanslag. Rådet är också oroat över att 

förvaltningen inte får ordning på hemtjänsten. 

 

Per-Ove Mattsson påpekade att ingen kommunal hemtjänst har en 

budget i balans, att det är viktigt att förvaltningen får fortsätta 

arbeta enligt sin åtgärdsplan och att det inte finns några snabba 

eller enkla lösningar. Det finns också ljuspunkter i ekonomin, 
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bland annat att behovet av platser på vård- och omsorgsboende 

minskar och närmar sig prognoser och tilldelad budget. 

 

Ärende nr 9: Samråd om depå till ny tunnelbana – svar på remiss 

från kommunstyrelsen 

Rådet menade att det är bra att tunnelbanan byggs ut och att 

förvaltningen förespråkar utbyggnad av befintlig depå i 

Högdalen. Dock är det tveksamt med extra spår från Gubbängen 

eller Hökarängen. Behovet av det och dess påverkan i Gubbängen 

alternativt Hökarängen är inte tillräckligt belyst eller 

kommenterat av förvaltningen. Det bör istället undersökas om det 

går att använda befintligt stickspår från Högdalen. 

 

Ärende nr 11: Motion om tiggeriförbud och ändring av stadens 

allmänna ordningsföreskrifter – svar på remiss från 

kommunstyrelsen 

Rådet ansåg att förvaltningens förslag till remissvar är bra, om än 

något glidande. 

 

Ärende nr 12: Motion om upprätthållande av ordning och trygghet i 

stadens offentliga rum – svar på remiss från kommunstyrelsen 

Rådet ansåg att förvaltningens förslag till remissvar är bra, om än 

något glidande. 

 

Ärende nr 13: Program för Tyngdpunkt Farsta – svar på remiss 

från stadsbyggnadsnämnden 

Gunnar Sandell tyckte att den extra informationen till nämnden 

och råden på kvällen den 25 juni var bra. Rådet framförde 

följande synpunkter i anslutning till remissen: 

 Magelungen måste muddras och det måste utredas varför 

sjön växer igen. 

 Det ska finnas tillgängliga promenadvägar runt både 

Magelungen och Drevviken. 

 Varför ska busstationen vid tunnelbanestationen i Farsta 

centrum flyttas ut på Larsbodavägen, vad blir bättre då? 

Satsa istället på att förbättra den befintliga stationen. 

 Programmet innehåller ingenting om boende för seniorer, 

varken vanliga lägenheter eller vård- och 
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omsorgsboenden. Bygg gärna men bygg för alla behov. 

 Undersök om det går att anlägga ett närsjukhus i Farsta 

centrum. 

 Finns det något annat centrumområde som har utvecklats på 

liknande sätt och som har blivit bra? Lär i så fall av det. 

 Erbjud stadens tekniska förvaltningar att flytta till de fyra 

höghusen som Telia lämnar. Då frigörs ytor vid Tekniska 

nämndhuset på Kungsholmen för bostadsbyggande. En 

alternativ användning av Telias lokaler skulle kunna vara 

studentbostäder. Husen är dock mycket svåra att omvandla 

till bostäder på grund av trafik och övrig utemiljö. Det är 

mycket lättare att skapa bra boendemiljöer i det södra 

området. 

 Förbättra skötseln av bänkar och bryggor vid baden – de 

skitas ner av fåglar och skötseln är eftersatt. 

 

§ 5  Information från förvaltningen 

Per-Ove Mattsson hade inget särskilt att informera om. 

 

§ 6  Genomgång av tidplan och balanslista 

Rådet gick igenom och uppdaterade tidplanen över kommande 

möten och balanslistan över rådets frågor, besök och liknande – 

se bilaga. 

 

§ 7  Övriga frågor  

Per-Ove Mattsson berättade att rådet kommer att få en ny 

sekreterare, Michael Boström, som är verksamhetscontroller 

inom äldreomsorgen.  

 

Uppdateringen av foldern som presenterar rådet är äntligen klar. 

Var och en berättar för sekreteraren hur många exemplar man 

behöver för utdelning inom respektive förening. 

 

§ 8  Mötet avslutas 

Ordföranden avslutade mötet. 

 

 


